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Plats och tid: Omsorgsförvaltningen, Fyrisborgsgatan 1, lokal 107 

 

Närvarande:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Joakim Strandman (MP)  

Pia Ek, HSO 

Birgitta Anér, HSO 

Leif Tallskog, HSO 

Barbro Lewin, HSO 

Eva Christiernin (S) 

Stig Rådahl (M)  

Therese Rhann (V) 

 

 

 

 

 

 

 

Tjänstemän:        Magnus Johannesson, OMF 

Jeanette Nordin, OMF 

 

 

  

 

    

    

Justeringens 

plats och tid:      Kungsgatan 64, 28 november, kl 9:00                     

 Paragrafer: 47-59 

 

 

 

Underskrifter:                                         

           Lena Wiksten Andersson, sekreterare  

            ...........................................................…………… 

 

 

           ............................................................  

           Joakim Strandman, ordförande               

 

 

  

                                  ……………………………………….                 

             Birgitta Anér, justerande   
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§ 47 

 

Val av justerare, tid, plats 

 

LSS-rådet beslutar 

 

att välja Joakim Strandman till ordförande, samt 

 

att utse Birgitta Anér till justerare, samt 

 

att datum för justering fastställs till den 28 november kl 9:00 i HSOs reception, Kungsgatan 64.  

 

 

§ 48 

 

Fastställande av föredragningslista  

 

LSS-rådet beslutar 

 

att godkänna föredragningslistan med tillägg av övrig fråga Uppdrag granskning (Birgitta Anér). 

 

  

§ 49 

 

Föregående protokoll  

 

I föregående protokoll § 40 framgår att Leif Tallskog ska inkomma med en skrivelse till sekreterare 

om hyra för gemensamma utrymmen i boende. Skrivelsen är på gång och kommer att lämnas inom 

kort. 

 

Förtydligande - under § 42 handlar bristen om kommunikation den mellan kommunen och 

Habiliteringen, särskilt gällande fritid.  

 

Protokollet från den 12 september godkänns och läggs till handlingarna.   

 

 

§ 50 

 

Projekt 65+ - guldkant för personer inom LSS-verksamheter 

 

Eva Forstén tillsammans med Susanne Rengren och Helena Albertsson, Arbete och bostad, 

informerar och visar en power point, bilaga 1.  
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Målsättningen med projektet är att sätta guldkant på vardagen, att göra sådant som ordinarie 

personal inte hinner med. Det kan handla om: 

Utflykter t ex till Furuvik, Åland, Älvkarleby samt andra kortare utflykter, 

Frågesport, glasmålning, biobesök, musik, fester (sommarfest, kräftskiva, Halloweenfest, Luciafest, 

julfest och avslutningsfest, 

Samvaro med djur: gå ut med hund, vara hundvakt, besök på 4H-gård, 

Spela spel, 

Fika, äta lunch. 

 

Kostnaderna är budgeterade i projektet, därför blir det kostnadsfritt för brukarna. Så gott som alla 

brukare har varit med på någon aktivitet. Det har varit mycket uppskattat. Nu finns en oro för vad 

som händer efter 2018. 

 

Reflektioner: 

 

Projektet bygger på stimulansmedel som initialt rörde äldreomsorgen. I ett senare skede insåg man 

att LSS-målgruppen inte uppmärksammats.  

 

Det är ett stort ansvar på boendena att ordna aktiviteter 2 ggr i veckan. Projektet är ett bra 

komplement. 

 

Det är svårt få ut information, det har pratats om fritidsombudens roll länge. 

 

Budget – man har erhållit 800 000 kronor för 2018.  

 

Det finns Träffpunkt Gudrun för personer över 65 år. Verksamheten passar bra för vissa brukare 

men inte för alla. En utvärdering är gjord där man kom fram till att verksamheten har en viktig 

funktion att fylla för de c a 15 personer som går dit. De får ett innehåll i vardagen.  

 

 

§ 51 

 

Alternativ och kompletterande kommunikation (AKK) – när det fungerar bra 

 

Ulrika Keisu och Marie Johansson från daglig verksamhet Viljan, Gimlehuset informerar.    

 

På Viljan finns de som är längst ifrån arbetsmarknaden, de med störst behov av stöd, med inriktning 

på aktiviteter, upplevelser och rutiner. I verksamheten finns fem arbetshandledare. De sex 

arbetstagarna har alla autism och tilläggshandikapp. Vissa har tal men använder inte talet för att 

uttrycka sig och kommunicera. Arbetet handlar mycket om att tolka i kommunikationen. Tecken 

som stöd används till viss del.  

 

Personalen arbetar utifrån ett grundschema. Utöver det finns ett individuellt schema för varje 

arbetstagare som utgår från en aktivitetsplatta. Till större delen arbetar man individuellt. En del 

Pecs-bilder från internet används och vissa bilder har man tillverkat själva. Någon arbetstagare 



  

 

 
                                                                                                                     LSS-RÅDET  

 

                                                                                                                     2018-11-07 

 

 
 

 

  

  

 

Justerandes sign   Utdragsbestyrkande 

 

 

4 

använder en app för I-pad som heter Widgit go där man använder bilder som sätts ihop till en 

mening och en talsyntes som säger meningen. Genomförandeplaner används.  

 

Det är en stor utmaning att arbeta med rätten att kommunicera (dokument delas ut). 

 

Arbetet sker i samarbete med daglig verksamhet, boende och habilitering. 

 

Personalen har genomgått olika kurser via arbetsgivarens försorg samt gått utbildningar/kurser på 

eget initiativ. En del personal har utbildning i tecken som stöd. Man delar med sig av kompetens 

inom arbetsgruppen samt inhämtar kunskap bl a från regelbundna träffar med habiliteringen 

 

Reflektioner: 

  

Fråga: Finns diagnoskunskap? Som personal behövs kunskapen om att hjärnan fungerar annorlunda 

t ex vid autism.  Det behöver vara någon annan än personalen som tar ansvar för utbildningen.  

 

Förvaltningen informerar om att det pågår arbete för att ge utveckling till medarbetare, att det är 

viktigt att arbeta mer tätt tillsammans gällande brukare med särskilt stora behov. Vidare att bli mer 

överens om formerna för samarbete mellan kommun, habilitering mm. 

 

Man kan inte bara titta på beteendet utan man måste förstå hur hjärnan fungerar. Det handlar om att 

förstå att kroppsfunktionerna i hjärnan är annorlunda.  

 

Hur arbetar kommunen utifrån nedan skrifter? 

”Vägar till ökad delaktighet” (Socialstyrelsen) 

”Att förebygga och minska utmanande beteende i LSS-verksamhet” (Socialstyrelsen) 

”Individens behov i centrum IBIC” (Socialstyrelsen). 

 

 

§ 52 

 

Ansökan om bidrag från Länsstyrelsen 

 

Jeanette Nordin informerar. 

 

En ansökan är gjord i slutet av oktober till Länsstyrelsen om ekonomiskt stöd till kommunen i 

arbetet med att följa upp rådet. Det kommer att bli några träffar runt punkterna i ansökan för att få 

med alla perspektiv.  

 

Reflektion: Det är viktigt att arvoden betalas ut vid ett sådant arbete.  

 

Oavsett beviljande eller inte ska LSS-rådet följas upp. Det är oklart när svar kommer då det inte 

framgår i informationen.  Rådet gör ett förslag på separata möten.  
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§ 53 

 

Arena boende 

 

Magnus Johannesson informerar. 

 

Förslag till budget finns, den nya politiken beslutar om budget, fullmäktige inväntas. I förslaget 

ligger 15 miljoner kronor som är riktade till utbyggnad av LSS-boenden under 2019, 6 platser per 

kvartal. 

 

Fråga: Går pengar till att betala särskilda avgifter för ej verkställda beslut? 

 

Svar: Nej, om det blir aktuellt tas penar från annat håll.  

 

Grunden för planeringen är en bostad- och lokalförsörjningsplan från stadsbyggnadsförvaltningen 

och omsorgsförvaltningen, man siktar på 2021 fram till 2028. Behandling av ärendet kommer att 

ske i novembernämnden och går sedan till KS. I planen finns en nollvision, man ska bygga sig fri 

från ej verkställda beslut. I förslaget ligger att fram till 2021 ta fram 138 platser. Det är ett 

tjänstemannaförslag som bygger på nollvision och handlar om c a 122 miljoner kronor. En lägenhet 

i gruppboende kostar ca 1 miljon kronor och en lägenhet i serviceboende kostar ca en halv miljon 

kronor. Lokalförsörjningsplanen blir offentlig och kommer att revideras varje år. 

 

Våren 2019 planeras för ett boende i Nyby.  

 

Under senare delen av 2019 planeras för ett boende, Magnolia, i östra Salabacke. 

 

Två boenden planeras i Danmarks by under senare delen av 2019, vilka är tänkta att riktas för äldre. 

Här finns i varje boende inritat aktivitetsutrymmen för stimulans och aktiviteter.  

 

Helårseffekt kostnad för boendena uppstår först år 2020. Förvaltningen bedömer att de riktade 

medlen 15 miljoner kronor, innan detaljräkning är gjord, ska räcka för uppstarten av planerade 

boenden 2019. 

 

Fortsatt diskussion med LSS-rådet kommer att ske i forumet Arena för boende, bl a om hur rådet 

ser på utformningen av boenden. Vidare med utmaningen med matchningen mellan yngre och äldre 

hyresgäster vid boendena. Vid Arena för boende kommer nya direktören att medverka. 

 

Fråga: Finns möjlighet till byte av bostad? 

 

Svar: Ja, det finns möjlighet, kontakta boendesamordnare vid förvaltningen.  

 

Fråga: Vad händer om man inte får någon lägenhet trots att man stått i kö eller om man tackar nej? 

 

Svar: 48 personer har stått längre än tre månader i kö. Av dessa är 6 st 65 år eller äldre. I dagsläget 

har dessa SoL-beslut och bor på äldreboende men har kvar sitt LSS-beslut.  
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Över hundra personer är 65 år eller äldre på olika boenden. En del bor på SoL-boenden och en del 

på LSS-boenden. En del har assistans och har sökt boende, en del har anhörigstöd. Någon typ av 

insats finns i regel i avvaktan på verkställighet boende. Det upplevs olika från fall till fall hur man 

upplever att insatserna fungerar i avvaktan.  Det är en viktig inriktning att komma till rätta med 

boendet för dessa personer. 

 

Tre gånger per år träffar presidiet Uppsala Pensionärsföreningars Samarbetsråd (UPS). Det finns ett 

upparbetat samarbete mellan Samråd Äldres Vård (SÄV) och äldreförvaltningen. Diskussion pågår 

med Pensionärernas riksorganisation (PRO) om engagemang för LSS-målgruppen.  

 

Reflektioner: 

 

Det är viktigt att arbeta med tillgång till mark och byggande. Ett helt bostadsområde kan byggas 

utan en enda gruppbostad.  

 

Det finns en stelhet i det gamla tänkandet. Nu har man börjat ta till sig tanken på boendestöd inom 

LSS-området. Unga personer tackar nej till boenden där äldre bor. Man ska kunna få ett LSS-stöd 

oavsett hur man bor.  

 

 

§ 54 

 

LOV Daglig verksamhet 

 

Monica Petersson informerar. Se power point, bilaga 2. 

 

920 personer har daglig verksamhet. Det finns 11 godkända utförare utöver kommunen. 

 

Under sommaruppehållet 2018 hade daglig verksamhet stängt under två veckor istället för tidigare 

fyra veckor, för att den enskilde i större utsträckning skulle kunna välja sin ledighet. 

 

Uppföljning pågår av 2018 års sommarstängning av daglig verksamhet i två veckor. Vissa deltagare 

behöver kunna gå till daglig verksamhet även under sommaren. Behov av semester kan se mycket 

olika ut. 

 

Vikarieproblematiken blev större sommaren 2018. 

 

Ute i riket är två veckors stängning vanlig eller ingen stängning alls. Stänger man uteblir den 

beviljade insatsen.  

 

Den relevanta frågan är vem som bestämmer ledigheten. 

 

Inom daglig verksamhet finns ca 80 enheter i kommunens egen regi med ca 700 deltagare och hos 

externa utförare finns ca 200 deltagare. 
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Personer med stora stödbehov kan uppleva svårigheter med livsföringen under semesterstängning. 

”Vad ska jag göra när jag är ledig, man gör inte de ordinarie sakerna, man lever ett annat liv - det 

bli jättesvårt”.  

 

Synpunkter på förfrågningsunderlaget välkomnas senast några dagar innan beslut i nämnd.  

Sammanställ och skicka till Monica. 

 

 

§ 55 

 

Arvsfondsprojektet Ge makten vidare - information 

 

Pia Ek informerar och delar ut ett informationsblad. 

 

I dagsläget har 100 personer med utvecklingsstörning bjudits in till diskussion. 

Man har sett att de som kommer till Ge makten är de som går själva. För att nå även de som inte går 

har man börjat åka ut till verksamheter för att ha pratstunder.     

Studiecirkeln Leva med flera diagnoser genomförs på boende, man går ut till boendena. 

Brukarrevisionsutbildning – två 65-plussare är med som revisorer. 

En delaktighetsslinga genomförs på försäkringskassan. 

Forskning – två logopedstudier är igång om validering, genomförs med hjälp av logopedstudenter. 

Studiecirkel i vegetarisk matlagning. 

Med mera, se informationsblad. 

 

 

§ 56 

 

Extrainkallat möte 17 oktober - information 

 

Eva Christiernin informerar. 

 

Socialstyrelsen har 2018 gett stimulansbidrag riktad att användas till habiliteringsersättning. Se 

utskickade mötesanteckningar. 

 

Förslag prio 1: lika mycket pengar till alla i form av en engångssumma. 

Förslag prio 2: en summa per dag i förhållande till närvaro, vilket ger olika stor summa 

 

Efter kontakt med kommunjurist har förvaltningen föreslagit prio 2 efter ytterligare tolkning av 

direktiven till stimulansbidraget. En utbetalning sker i december knuten till närvaro de första tre 

kvartalen 2018, 38 kr per dag. En utbetalning sker i början av 2019 för sista kvartalet 2018. Beslut 

fattades 31 oktober i omsorgsnämnden. 
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Kommentar: Efter LSS-rådet finns förslag att revidera till 58 kr per dag efter genomgång och ny 

beräkning av närvarodagar under de första tre kvartalen 2018. Beslut tas i novembernämnd. MJ 

 

 

§ 57  

 

Övrig fråga- Uppdrag granskning 

 

Birgitta Anér tar upp tv-programmet Uppdrag gransknings senaste avsnitt som handlade om 

LSS-boenden. Fråga: Hur ser kommunen på kompetensbrist, höga chefer som inte tar sitt ansvar 

samt vilka anmälningar från Uppsala som har skickats in till IVO? 

 

Förslag: Rådet begär att ta del av de ärenden som gått till IVO, en 1-2 årsperiod. 

 

Hur planerar kommunen för utbildning för personalen?  

 

Hur arbetar man med socialstyrelsens kunskapsstöd? De måste ges en större styrkraft.  

 

Förvaltningen svarar att det arbetas med IBIC, att man avvaktar det verksamhetssystem som 

planeras ska ersätta Siebel.  

 

Barbro Lewin menar att inget hindrar att kommunen börjar utbilda i synsättet. Vidare att det trots 

flera sammankomster och påtryckningar från intresseorganisationerna finns brister inom 

myndighetsutövningen.    

 

Leif tallskog efterlyser systematisk utbildning för personal. Inom boenden finns krav att utföraren 

ska ordna utbildning under en och en halv dag per år. 

 

Finn Hedman anser att det är viktigt att det blir en fortsättning efter de utbildningssatsningar som 

förvaltningen ordnade för en tid sedan. 

 

Magnus Johannesson informerar om att kommunen följer lagen, är granskade av Socialstyrelsen 

och IVO och att aktuella domslut följt förvaltningens linje i merparten av överklagade ärenden. 

Arbetet med kompetensutveckling sker både på strategisk nivå och individuellt. Det årliga 

strukturerade medarbetarsamtalet mellan varje medarbetare och dennes chef, är också ett forum för 

att gå igenom vilken kompetensutveckling som varje medarbetare behöver. Det finns också ett 

samarbete med Habiliteringen, bl a digitala utbildningar. Kommunen kan bli bättre men ligger inte 

på noll. 

 

Rapport önskas om Lex Maria-ärenden för 2017 och 2018, med uppgift om antal, innehåll, vad man 

har vidtagit för åtgärder. Förvaltningen återkommer. 
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§ 58 

 

Presentation av WePower daglig verksamhet  

WePower är en grupp vuxna med funktionsnedsättning som arbetar i huset på  

Fyrisborgsgatan 1 med konferensservice och kioskverksamhet. Stöd finns från arbetsledare och 

målet för arbetstagarna är att klara uppgifterna självständigt. 

 

§ 59 

 

Avslutning 

 

Mötet avslutades.  

 


